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El grup parlamentari liberal va 
presentar al Consell General, el 
passat mes de juny, una propo-
sició de llei que neix, sens dub-
te, d’una voluntat que compar-
teixo: aconseguir que el Govern 
doni compliment a la seva obli-
gació constitucional de perme-
tre als consellers generals exer-
cir plenament la seva missió, el 
seu dret, d’impuls i control a 
l’executiu.

Un dret reconegut explícita-
ment tant en l’article 50 de la 
Constitució com en l’article 5 
del Reglament del Consell Ge-
neral, que diu així:

“Per al compliment de l’ac-
tivitat parlamentària, els Con-
sellers Generals tenen el dret 
que l’administració pública els 
faciliti les dades, informes o 
documents que obren en el seu 
poder. La sol·licitud es realitza-
rà a través del Síndic General.”

Portem gairebé tres anys i 
mig d’una legislatura en la qual 
el Govern ha menystingut, amb 
prepotència i fatxenderia, el 
dret dels consellers generals de 
l’oposició a obtenir informació 
de les dades, informes o docu-
ments que obren en poder de 
l’administració pública. I l’ad-
ministració pública no és sola-
ment el Govern i els seus minis-
teris. També són administració 
pública la Caixa Andorrana de 
Seguretat Social (CASS), l’Insti-
tut Nacional Andorrà de Finan-
ces (INAF), l’Agència Estatal 
de Resolució d’Entitats Bancà-
ries (AREB), la Unitat d’Intel-
ligència Financera d’Andorra, 
FEDA i STA.

En aquest context d’incom-

pliments reiterats, als pro-
gressistes no ens va pas sem-
blar una bona idea la proposta 
d’aquest nou text legislatiu.

No ens ho va semblar perquè 
estàvem convençuts que, sense 
voler-ho pas fer, obria la porta 
per facilitar que Govern i el seu 
grup parlamentari aprofitessin 
per deixar assentades en una 
nova norma legislativa restric-
cions i limitacions al dret de 
control que tenim els consellers 
generals de l’oposició.

I així s’ha vist, dissortada-
ment, que ho volen fer.

El criteri formulat pel Go-
vern, el dia 7 de juny, sobre 
aquella proposició de llei ens 
ho confirma.

El Govern pretén –i afir-
ma en el text que va trametre 
al Consell– que cal mantenir 
opacitat absoluta en l’accés a la 
informació. O més ben dit, que 
cal impedir l’accés del Consell 
General a informacions relati-
ves a la Unitat d’Intel·ligència 
Financera d’Andorra, l’AREB i 
l’INAF.

I el Govern ho fa pretenent 
que el control del Consell Ge-
neral anul·laria l’autonomia 
d’aquestes entitats públiques.

L’autonomia, per molt que el 
Sr. Martí no ho vulgui enten-
dre, no està gens renyida amb 
el control parlamentari. Potser 
fins i tot un major control del 
Consell General reforçaria l’au-
tonomia d’aquelles entitats da-
vant de les intromissions, fre-
qüents, que hi fa precisament 
el Govern.

Tot apunta, doncs, que la 
proposició que va prendre en 
consideració el Consell General 
el dia 21 de juny ens aboca a un 
escenari en el qual el Govern i el 
grup parlamentari de la majo-
ria modificaran el projecte per 
reforçar no pas el control par-
lamentari sinó per consolidar el 
seu menysteniment actual.

Passaríem així d’una situació 
d’evident incompliment de l’ar-
ticle 5 del Reglament del Con-
sell i de menysteniment clar 
de l’article 50 de la Constitució 
per part del Govern i de diver-
ses administracions públiques 
–especialment l’INAF, l’AREB i 
la Unitat d’Intel·ligència Finan-
cera d’Andorra– a una consoli-
dació normativa de l’existència 
d’administracions públiques in-
accessibles al control del Con-
sell General.

Davant d’aquesta preocu-
pant perspectiva, SDP va deci-
dir que no podien pas prendre 
en consideració una proposició 
que té anunciada una fi ben 
contrària a la seva motivació 
inicial que, insisteixo, compar-
tia en bona part.

Transparència: ni graus ni escales
Fa molt temps que estic recopi-
lant noms i històries per elaborar 
un recull del que ha estat i està 
sent encara la música moderna al 
nostre petit país. Ja vaig publicar 
un avançament del que pot aca-
bar sent aquest recull a les darre-
res pàgines del fantàstic treball 
fotogràfic que van editar el col-
lectiu de fotògrafs liderat pel Pep 
Aguareles, Silenci, que fotografia-
va molts dels músics que hi ha a 
Andorra. Aquest gènere que ara 
sembla que està passant pel seu 
millor moment, però que encara 
està a anys llum del que hauria de 
ser l’escena musical d’un estat. 

Els músics d’aquest país hem 
estat picant pedra molts anys 
per, dignament, assolir un res-
pecte que tot just es comença a 
albirar, tot i que encara ens ha-
guem de sentir dir que això nos-
tre és un hobby, un passatemps 
com aquell que fa Tour Eiffels 
amb escuradents. Efectivament 
molts de nosaltres hem de tenir 
una altra feina per poder pujar a 
l’escenari de tant en tant, i això 
fa que la nostra passió sembli un 
passatemps, però us puc assegu-
rar que el nivell de l’escena musi-
cal del país no és el nivell d’uns 
aficionats.

Com he dit abans, i tornant 
al famós recull de músics, dins 
d’aquests noms que estic com-
pilant i que més tard que d’hora 
m’agradaria publicar com a ho-
menatge als picapedrers, n’hi ha 
alguns que ja ens han deixat. Un 
d’ells no fa pas gaire. Era l’Enric 
Torres, un bateria pioner al país, 
dels pocs que hi havia quan vaig 
començar a tocar en conjunts. 
En aquella època ell militava a 
les files de Qüèstia, un altre grup 
d’aquests històrics, la memòria 

del qual també desapareixerà si 
no en parlem; Qüèstia va ser un 
dels primers grups de pop rock 
d’Andorra que va enregistrar i 
publicar un disc, Perquè així ho 
hem volgut; ja deu fer ben bé vint 
anys d’aquesta fita.

L’Enric era esquerrà, una ca-
racterística peculiar en un bate-
ria, i emprenyadora quan havies 
de compartir escenari amb altres 
grups, ja que la bateria d’un es-
querrà es munta totalment al re-
vés, la caixa clara tendint a la dre-
ta, a la vora del xarles, que aquest 
sí que està posat totalment en 
aquest costat, i els toms van de 
dreta a esquerra anant d’agut a 

greu. No és estrany trobar ba-
teries esquerrans, Phil Collins 
ho és, i per mi, valgui l’incís, és 
un dels millors de la història del 
rock. Ringo Starr, dels The Beat-
les, també, tot i que ell toca amb 
un set de bateria posat com per a 
un dretà.

L’Enric compaginava la músi-
ca amb les ambulàncies, la seva 
altra feina.

Sigui com sigui, he volgut es-
criure aquestes línies a tall d’ho-
menatge a l’Enric com un dels 
pioners de la música moderna 
d’aquest país, que inevitable-
ment van marxant, lamentable-
ment massa d’hora, perquè els 
hem de recordar com el que van 
ser.

Gràcies per tot, Enric.

Pioners que marxen

Enric Torres era un 
dels pocs bateries 
que hi havia al país: 
militava a Qüèstia
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El Govern pretén negar al Consell General l’accés a informació relativa a l’AREB i l’INAF

L’executiu menysté 
el dret de l’oposició 
a obtenir dades de 
les administracions

Martí no ho entén, 
però l’autonomia no 
està renyida amb el 
control parlamentari


